
Dobrý den, drahé kolegyně, drazí kolegové,

s předstihem dávám vědět návrh na následující zastupitelstvo. Minulé zastupitelstvo jsme
otevřeli téma dotačních fondů města se specifikací na Fond mládeže a vzdělávání a Fond
životního prostředí. Nyní jsme vytvořili základní analýzu fondů v rámci dotačních programů
(vyjma návratového fondu rozvoje bydlení).

Tímto bych vás rád požádal, zda-li by bylo možné zařadit bod programu na zastupitelstvo:
“Financování fondů dotačních programů města Uherské Hradiště”. O jeho zvláštní
zařazení prosím zejména z důvodu toho, abychom nekradli téma v některém z
navrhovaných bodů 5 - 7 programu.

Rádi bychom v daném bodě dali hlasovat o následujícím usnesení: “Zastupitelstvo města
ukládá Radě města za úkol analyzovat využití dotačních fondů města Uherské
Hradiště - zejména fondy na podporu rozvoje aktivit pro mládež a vzdělávání, činností
v oblasti životního prostředí a rozvoje sportu, ale také fondu podpory kultury a
cestovního ruchu.
V závislosti na výsledcích analýzy zastupitelstvo doporučuje Radě města adjustovat
finančně dané fondy pro rozpočet 2024 a rozpočtový výhled.”

Důvodová zpráva:

Důvodem tohoto návrhu je nedostatečný funding těchto fondů a jeho klesající
tendence (zejména v závislosti na inflaci). V analýze níže se budeme zabývat jako příkladem
fondem Mládeže a vzdělávání a následně také doplňujeme základní přehledy vybraných
dalších fondů.



I. Fond mládeže a vzdělávání

Majoritou žadatelů z pohledu celkové žádané částky jsou neziskové organizace,
spolky či uskupení pracující s dětmi a mládeží. V menší míře jsou to nadále instituce
zřizované krajem, MŠMT či spolky při ZŠ či MŠ zřizovaných městem. V 1.pololetí 2023 byla
celková poptávka uspokojena pouze minoritně a to pouze z 28,7%.

Dlouhodobě je nabídka z tohoto fondu neuspokojená, mírný vzrůst uspokojení
poptávky v předchozích letech by šlo zdůvodnit opatřeními v souvislosti s dobou covidovou a
menší aktivitou v těchto oblastech, naopak nynější zvýšení neuspokojení poptávky lze
přičítat navrácení do normální činnosti a vzrůstající inflaci, tedy i finanční nákladnosti
projektů.

Věříme, že kvalita a přínosnost projektů je dostatečná, jelikož všechny projekty v 1.pololetí
2023 byly doporučeny k podpoření a to většinově v podobných relativních hodnotách
uspokojenosti. Tímto chceme říci, že předkládáné projekty jsou přínosné a zasloužily by si
adekvátní podporu ze strany města.



Podíváme-li se na vývoj objemu financí schválených z tohoto fondu od roku 2019
zjístíme, že absolutní hodnota prostředků je nyní fakticky mnohem menší. Na grafu níže
žluté body ukazují, jaká by byla hodnota financí fondu pro daný rok dle zvýšení pouze o
inflaci. Nejzajímavější jsou však body zelené, které ukazují, v jaké hodnotě by měl fond být,
aby pokryl inflaci (počítáno od roku 2019, potažmo i 2020).

Zjednodušeně řečeno - kdybychom chtěli podporovat mládež a výchovu v
tomto fondu poměrově stejně jako v roce 2019, potažmo i 2020, měl by být fond o 37%
vyšší než je v současné době, tedy celkově o 116 708 kč. V praxi by to znamenalo, že
by se žádosti v 1.pololetí 2023 uspokojily z 39,42% (místo současných 28,7%). Tato hodnota
by znamenala, že se i přes vyšší absolutní hodnotu dává spolkům stále stejně jako v letech
2019, potažmo 2020. Nejde tedy o zvýšení podpory, pouze o udržení stejné míry podpory.



Prakticky bychom se mohli vyhnout situacím, které nastaly letošní rok. Ve chvíli, kdy
je projekt podpořen 1000 kč namísto požadovaných 4000 kč či podpořen rovněž 1000 kč
namísto požadovaných 10 000 kč, dovolíme si říci, že administrativa spojená s jeho
vyřízením přesáhne hodnotu dotace (administrativně na obou stranách) a výrazně
demotivuje do budoucna město žádat o podporu. Věříme, že město by mělo být partnerem
spolků. Absolutně necílíme na stoprocentní pokrytí poptávky, ale doporučujeme, abychom
se dostali do situace, kdy město bude moci podpořit kvalitní a přínosné projekty.

Zároveň v současné situaci hrozí, že některé z projektů nebudou uskutečněny z
důvodu nízké podpory nebo budou uskutečněny v menším měřítku znamenajícím mnohem
menší pozitivní dopad než v původní koncepci.



II. Fond životního prostředí

Fond životního prostředí je na tom obdobně jako fond Mládeže a vzdělávání, v průměru
nejsou žádosti uspokojeny ani z poloviny (resp. jsou uspokojeny téměř z poloviny).

V případě dorovnání inflací z výchozího stavu by měl být přibližně o 25% vyšší, tj. v
absolutní hodnotě přibližně o 30 000 kč.



III. Fond obnovy historické architektury města Uherské Hradiště

Dlouhodobá poptávka ve fondu je uspokojena. V grafu níže nejsou započítány 3 projekty,
které nebyly připraveny, nesplňovaly podmínky nebo byly pozastaveny.

Graf níže ukazuje čerpání fondu v letech s porovnáním s inflací, nutno podotkout, že rok
2023 má podstatně větší finanční dotaci a zároveň čerpání částky 1. pololetí ve výši 300 000
kč je předmětem 3. zasedání zastupitelstva a pro rok 2023 předpokládáme vyčerpání fondu.



IV. Fond rozvoje kultury a cestovního ruchu

V porovnání s fondy Rozvoje aktivit pro mládež a vzdělávání či Fondu na podporu činností v
oblasti životního prostředí je relativní úspěšnost uspokojení poptávky dlouhodobě vyšší
(oproti resp. 47,5%, resp. 45%) a to v hodnotě 79%. Pro adekvátní data bychom však měli
počítat průměr uspokojení poptávky lehce přes 60% za poslední tři roky, jelikož rok 2019 je
zkreslen mimořádnými dotacemi ve výši 8 200 000 kč pro Park Rochus a Region Slovácko.

V porovnání s inflací dosahuje rozpočet v 2023 nižší hodnoty a v absolutní hodnotě je fond
dotován méně než rok předchozí. Tabulka níže je záměrně zbavena výše zmíněné dotace
ve výši 8 200 000 kč pro přesnější inflační výpočet.

Vzhledem k většímu procentu uspokojených žádostí a celkového objemu financí bychom
doporučili ve výhledu navýšení fondu k uspokojitelnosti žádostí k 70%, přičemž při
nekvalitních žádostech, žádostech od ziskových subjektů nebo očividně nadhodnocených
žádostech nemusí být dočerpán.



V. Fond sportu

Pro analýzu fondu sportu jsme použili jiný datový základ a to na základě důvodových zpráv a
tudíž se může v některých absolutních částkách mírně odchylovat od konečných částek,
avšak základní trend a rámcové hodnoty nám poskytne.

Z grafu níže vidíme zvýšené uspokojení poptávky v roce 2019, které je dáno mimořádnou
dotací 5 500 000 kč FC Slovácko a 200 000 kč na Slovácké léto. Ve druhém grafu jsme již
tuto hodnotu ponížili.

Vidíme obdobný trend, který lze vidět např. ve fondu mládeže či fondu životního prostředí a
to, že město vynakládá stále menší (ne absolutně, ale relativně ku inflaci) částky na podporu
sportu v tomto fondu. Vzhledem k objemnosti fondu a v minulosti vysvětlenému přístupu či
pochopení dané problematiky tedy žádáme či doporučujeme o udržení částky ve fondu
sportu alespoň o částku inflace, pro rok 2023 při reflektování inflace by tedy měla být
celková částka téměř o 700 000 kč vyšší.



Závěr

Tento návrh nehodnotí kvalitu rozdělování dotací, zaměřuje se pouze holisticky na
celkový objem dotací v závislosti na čase, počtu žádostí a jejich uspokojitelnost a inflaci.

Snahou tohoto usnesení je minimálně to, aby pro spolky byl vyhrazen adekvátní
objem dotací (ať již protiinflační hodnotou, návratem na poměrovou hodnotu před covidem
atp.). Bereme v potaz fakt, že město dané oblasti podporuje i mimo tyto fondy, avšak pro
občanskou společnost vidíme velký dopad a při navýšení i velký přínos. Zejména u
maloobjemových fondů i nižší částky mohou přinést velký rozdíl a to s malými náklady
města, jelikož většinovými příjemci jsou nevýdělečné, resp. neziskové subjekty.

Tento návrh posíláme všem zastupitelům s dostatečným předstihem, aby se z něj
nestalo politikum, ale konstruktivní návrh na kterém, veříme, budeme mít všichni shodu
zejména z jeho užitečnosti a přínosnosti jako investice do mládeže a jejího vzdělávání,
sportu a životního prostředí, ve kterém žijeme.
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